
گاز روبه رو خواهیم شــد. این عدد از کسری سال گذشته 
50 میلیون مترمکعب بیشتر است و این در حالی است که 
برنامه های وزیر نفت که در هفت محور پیش بینی شده نیز 
زمان بر بوده و برای کاهش ناترازی امسال پاسخگو نیست.
کمبود انرژی سال هاســت که در تابســتان و زمســتان 
خودنمایــی می کنــد و هرچند جــواد اوجــی، وزیر نفت 
مرحوم رئیســی در بهمن سال گذشــته اعلام کرده بود با 
تلاش های دولت ســیزدهم  در سال های ۱۴0۱ و ۱۴0۲ 
هیچ قطعی گازی نداشتیم اما در تیرماه امسال باز از رفع 
ناتــرازی گاز و دو اقدام اساســی یعنی افزایش تولید گاز و 

بهینه سازی مصرف سوخت خبر داده بود.

براســاس آمار و گزارش هــا، در نیمه اول ســال جاری 
مصرف گاز طبیعی به ۱۱۷ میلیارد مترمکعب رســیده که 
پیش بینی می شــود در ۶ ماهه دوم ســال این رقم به ۱۳۲ 
میلیارد مترمکعب برسد. این در حالی است که 5۴ درصد 
گاز تولیدی به وســیله ۷00 شــرکت بــزرگ صنعتی مورد 
استفاده قرار می گیرد که کمبود ۲50 میلیون مترمکعبی 
گاز قطعاً آنان را با مشکلاتی مانند استفاده از سوخت های 
جایگزین از جمله مازوت و حتــی تعطیلی مواجه خواهد 
کرد. بنا به گزارشــی که ایرنا منتشــر کرده، صنایع فلزات 
اساســی، محصولات شــیمیایی، عرضه برق، گاز، بخار و 
آب گــرم، فرآورده های نفتی، کک و ســوخت هســته ای، 

صیدی رئیس سازمان بورس شد
در جلســه فوق العــاده دیــروز شــورای عالــی بورس، 
»حجت اللــه صیدی« به اتفــاق آرا و با تاییــد وزیر امور 
اقتصــادی و دارایــی به عنــوان رئیس جدید ســازمان 
بورس و اوراق بهادار تعیین و جایگزین »مجید عشقی« 
شــد. پس از استعفای »مجید عشــقی«، رئیس سابق 
ســازمان بورس در تاریخ شنبه ۱۷ شــهریور و برگزاری 
جلسه اضطراری شورای عالی بورس، مقرر شده بود تا 
روز سه شــنبه رئیس جدید سازمان معرفی شود. بر این 
اســاس روز گذشته شورای عالی بورس و اوراق بهادار با 
حضور اعضاء و به ریاست عبدالناصر همتی، وزیر امور 
اقتصادی و دارایی تشــکیل جلسه داد و در این جلسه 
»حجت اللــه صیــدی« به عنوان گزینه نهایی ریاســت 
ســازمان بورس به شــورا معرفی و به اتفاق آرا از ســوی 
اعضا به عنوان رئیس جدید سازمان بورس و اوراق بهادار 
انتخاب شــد. مجید عشــقی در ۲۱ مهر ســال ۱۴00 
به عنوان رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار انتخاب شد 
و با پایان یافتن دوره نخست ریاست خود بر این سازمان، 
در ۲0 فروردین امسال برای دوسال ونیم دیگر در سمت 
خود ابقا شــده بود. اما پس از افشای ماجرای وام های 
میلیاردی هیئت مدیره بورس، از سمت خود استعفا داد.
عشقی در حالی بورس را تحویل گرفت که شاخص 
کل بورس تهران تا خرداد ۱۴00 در حدود  یک میلیون 
و ۱۶0 هــزار واحد بود، بــا روی کار آمدن دولت مرحوم 
رئیسی شاخص کل به ۲ میلیون و ۴50 هزار واحد رسید 
اما به یکباره از اردیبشــت ۱۴0۱ سیر نزولی آغاز شد و 
تا پایان همان سال ۴0 هزار واحد سقوط کرد. وضعیت 
بورس و ســهام پاییز سال ۱۴0۱ چنان آشفته شده بود 
که خبر اســتعفای مجید عشقی نیز به گوش رسید اما 
گویا شــورای عالی بورس با این اســتعفا مخالفت کرد. 
پــس از آن بود که ســازمان بورس از طرحــی با عنوان 
»ســهام یار« رونمایی کرد تا فروش سهام را کنترل کند 
اما این طرح نیز اسیر دســتورالعمل های دولتی شد و 
کارایی چندانی نداشت. اعتراضات سهام داران بیشتر 
و بیشــتر شــد تا اینکه یک بار دیگر موضوع استعفای 
عشــقی مطرح شــد اما در مهر ســال ۱۴0۲ سازمان 
بورس و پلیس امنیت اقتصــادی فرماندهی انتظامی 
تفاهم نامــه ای را امضــا کردنــد که تا به گفته عشــقی 
اراده ای ایجــاد شــود تا به 50 میلیون نفــری که درگیر 
بازار سرمایه هستند کمک شود. هرچند اوضاع بورس 
از حالت قبل خارج نشد اما در فروردین امسال شورای 
عالی بورس به ریاست احســان خاندوزی وزیر اقتصاد 
دولت سیزدهم رای به ابقای مجید عشقی داد. اما این 
ابقا چند ماه بیشتر دوام نیاورد. هرچند عشقی پیش از 
افشای موضوع وام های میلیاردی به وزیر اقتصاد اعلام 
کرده بود که آمادگی تحویل پست ریاست سازمان بورس 
را دارد اما پس از ماجرای افشــای وام های میلیاردی، او 

در یک اقدام پیش دستانه استعفای خود را تقدیم کرد.
براســاس قانــون وزیــر اقتصــاد بایــد گزینه های 
جایگزینی عضو مستعفی یا سایر اعضای هیئت مدیره 
را یک هفته قبل به شورای عالی معرفی کند. اگر شورای 
عالی عضویت گزینه یا گزینه های پیشــنهادی را تایید 
کند ترکیب پنج نفره هیئت مدیره رئیس هیئت مدیره را 
به شورای عالی پیشنهاد می دهد که این مسیر حداقل 
دو هفته زمان می برد. با این وجود همتی روز گذشــته 

ریاست حجت الله صیدی را تایید کرد.
حجت الله صیدی دکترای حســابداری خــود را از 
دانشگاه علامه طباطبایی اخذ کرده و همچنین دارای 
مــدارک حرفــه ای Business Accountant و CIMA از 

انجمن حسابداران خبره انگلستان است.
او عمده فعالیت های خود را در بخش بانکی کشور 
مشغول به فعالیت بوده و در شرکت های سرمایه گذاری 
بورســی نیــز انجــام وظیفــه کــرده و دارای تجربیات 

ارزشمندی در این حوزه است.
او پیش از این سوابق اجرایی از جمله عضو موظف 
در هیئت مدیره بانک صادرات ایران و معاون بین الملل، 
مدیرعامل شرکت ســرمایه گذاری خوارزمی، قائم مقام 
مدیرعامل شــرکت ســرمایه گذاری غدیر، نایب رئیس 
هیئت مدیره شرکت ایران خودرو، سرپرست حسابرسی 
در مؤسســه حسابرسی بنیاد مستضعفان و مدیرعامل 
بانک صــادرات ایران را دارد. صیدی در حالی عهده دار 
ریاست سازمان بورس و اوراق بهادار شده است که پیش 
از این اظهارنظر جالب او درباره قیمت سهام سه دلاری 
مــورد توجه قرار گرفت. صیدی در ایــن باره گفته بود: 
»اگر ظرفیت ها، قدرت ســودآوری و ارزش دارایی های 
صنعت بانکــداری و همچین شــاخص های مختلفی 
که برای قیمت گذاری یک بنگاه در بازار ســرمایه مورد 
استفاده قرار می گیرد، در محاسبات لحاظ شود قطعاً ما 
با قیمت هایی به مراتب بهتر از ارزش فعلی نماد بانک ها 
مواجه می شویم. همه بانک های بزرگ کشور سهام شان 

حداقل باید دو یا سه دلار قیمت داشته باشد.«

اقـتـصــاد
ECONOMY
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رکوردشکنی کسری گاز
ناترازیگازبهگفتهمحسنپاکنژادبا50میلیونمترمکعبافزایشبه250میلیونمترمکعبمیرسد

محسن پاک نژاد، وزیر نفت دولت چهاردهم در روز معارفه 
خود از چالشی گفته که می تواند صنعت کشور را که در سه 
ماه گذشته با کمبود برق مواجه کرده بود در زمستان نیز با 
مشکل مواجه کند و آن تشدید سالانه کمبود گاز در کشور 
اســت که به گفته او در اوج مصرف گاز در زمستان امسال 
با ۲50 میلیون مترمکعب ناترازی )همان کمبود خودمان( 

چهره روز

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

گزارشگرهممیهن
علی ایوبی

آنگونهکهازســخنانوزیرنفتمشــخصاســتبرایصنعتگران
کشــورپایانتابســتانگرموبیبرقیآن،آغازســرمایزمستانو
بیگازیخواهدبود؛اتفاقیکهجوادنوفرستی،کارشناسانرژیآن
رامحصولانباشتبیفکریهایدولتهایمختلفدرسالهای
قبــلمی داند.اودرگفتوگوبا»هممیهن«گفتهمســئولانســه
دولتقبلونمایندگانمجلسبایدبهمردمپاسخدهندچراکه
قوانینبالادســتیدرخصوصمصــرفگازرااجرایــینکردهاند.
نوفرســتیگفتهایندولتاحمدینژادبودکهشرکتبهینهسازی
مصرفســوختراتعطیلکردوکاربهجاییرسیدهکهصنایع

کشوربایدبهدنبالسوختدومبرایماههایبعدباشند.

Ó  ،وزیر نفــت از ناترازی گاز و مشــکلات پیش رو گفته 
تحلیل شما چیست؟

مشــکل ناترازی انرژی گاز یک روزه و یک ماهه و یک ســاله 
ایجاد نشــده و سال به سال انباشته شده و به ۲50 میلیون 

مترمکعب کسری در امسال رسیده است. در مورد برق 
هم دیدیم که در تابستان چقدر مشکل 

داشــتیم. نســخه ها و راه حل هــا 
نیز ســالیان ســال در جلسات و 
رســانه های مختلــف و توســط 
کارشناسان گفته شده اما هیچ 
اراده ای برای اجرای آن نبوده و 

اکنون به بحران رسیده ایم و به ذهن مسئولان نیز چیزی جز تغییر قیمت 
نمی رسد و فکر می کنند افزایش قیمت انرژی معجزه خواهد کرد.

بیش از یک دهه اســت که تولید و بهره برداری از میادین گازی از تقاضا 
کمتر بوده و گاهی حتی متوقف شــده است و کلاف سردرگمی را ایجاد 
کرده و هیچ کار خاصی نیز در این باره صورت نگرفته است. بخش تعرفه ها 
قسمت کوچکی از این موضوع اســت و بارها گفته شده راهکار درست 
این اســت که ترکیبی از سیاســت های قیمتی و غیرقیمتی لازم داریم و 
نســخه و راهکار وجود دارد اما هیچ وقت اراده وجود نداشته است و همه 
پروژه های بهینه سازی عملًا دیگر توجیه اقتصادی ندارند. کشور 
در بحران بســیار ســختی قرار گرفته و جبران آن قطعاً به 
عمر این دولت و دولت بعد هم نخواهد رســید و بسیار 
زمان بر اســت. این یک واقعیت است که برای زمستان 
امســال کاری نمی توانند بکنند به جز اینکه دست به 
واردات بیشتر بزنیم که خیلی تلخ و تأسف انگیز است. 
احتمــال این نیز وجود دارد که صــادرات حداقلی گاز 
به کشورهای ترکیه و عراق را نیز متوقف کنیم که آن هم 

اتفاق تلخ و بدی خواهد بود. 
من فکر می کنم هنوز دولت فرصت 
نکرده تــا کارشناســان را دورهم 
جمــع کند تــا راهــکار بدهند 
و قطعــاً زمســتان ســختی را 
به خصوص برای صنعت کشور 

پیش بینی می کنم. مسئولان سه دولت قبل و حتی نمایندگان مجلس 
باید در این خصوص به مردم پاســخ دهند چراکه قوانین بالادســتی در 
این باره وجود داشته اما اجرایی نشده است و وزرا و نمایندگان اسبق باید 
پاســخگوی ترک فعل های خود باشند و متاسفانه هیچ گاه دادستانی به 
این موضوع ورود پیدا نکرده است؛ مثال ساده آن در بحث ساختمان ها 
اســت که در زمستان اولویت به بخش خانگی داده می شود تا گرمایش 
مردم تامین شــود اما اشکال در این است که قانونی وجود دارد با عنوان 
»مبحث ۱۹ مقررات ملی ساختمان« که می گوید ساختمان باید چگونه 
ساخته شود تا مصرف انرژی کم باشد اما سه دهه از این قانون می گذرد 
ولی حتی 5 درصد ساختمان های کشور نیز براساس این قانون ساخته 
نمی شــود و هیچ وزیر و نهادی در این باره مورد بازخواســت قرار نگرفته 
است. مطمئن باشید با نسخه های کوتاه مدت و مقطعی هیچ اتفاقی رخ 

نخواهد داد.
Ó  به هرحال حدود ۱۰ درصد انرژی گازی در بخش خانگی مصرف 

می شــود و حــدود ۵۰ درصد بــه صنایع اختصاص پیــدا می کند 
و کارخانه ها در زمســتان مجبــور به اســتفاده از گازوئیل و مازوت 

می شوند که مشکل آلودگی هوا را هم ایجاد می کند...
بله و حتی به آنها گفته می شود که در زمستان هیچ تعهدی برای تامین 
گاز وجود ندارد و باید به دنبال ســوخت دوم باشند و حتی ممکن است 
در زمستان امسال گاز CNG نیروگاه ها و صنایع نیز قطع شود. دو سال 
پیش در دولت قبل اقدامی صورت گرفت که آقای روحانی در دولت خود 
جرأت اجرای آن را نداشــت و آن پلکانی کردن تعرفه ها بود؛ درحالی که 
بــرای آن قانون وجود داشــت و تعرفه هــای برق باید براســاس پلکانی 
تصاعدی تعیین شود. حتی در اردیبهشت سال ۱۳۹۳ و در دوره وزارت 
آقای چیت چیان قبض های گاز و برق که کاملًا کارشناسی و درست بود 
و قیمت هــا را تصاعدی افزایش داده بودند نیز صادر شــد اما با دســتور 
شــخص رئیس جمهور ۲5 میلیون قبض برق ابطال شــد. خوشبختانه 
فاز اول این کار در دولت مرحوم رئیســی با شهامت اجرا شد و به عقیده 
من این روند باید ادامه پیدا کند. تا زمانی که روند اصلاح نشــود سال به 
سال اوضاع بحرانی تر خواهد شد و واقعاً زمستان بسیار سختی در پیش 
خواهیم داشت؛ شانس بیاوریم که برف نیاید و زمستان سردی نداشته 
باشــیم، وگرنه احتمال قطعی گاز بسیار بالا اســت چون ۲50 میلیون 

 هیچگاه قوانین بالادستی 
برای بهینه سازی سوخت اجرا نشد

جواد نوفرستی کارشناس انرژی: نگاه 
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